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10 сентября 2024 г.

Поворот России на Восток прошел точку невозврата
putin-today.ru/archives/214908

Obrat Ruska na Východ se stal skutečností díky kombinaci našeho
úsilí a příznivých vnějších okolností. Nové obraty ve vztazích mezi
Ruskem a Západem nepovedou k útlumu východního vektoru a s
ním i rozvoji Dálného východu.

Již téměř 10 let začíná září v Rusku událostí velkého mezinárodního
významu – ve Vladivostoku se schází Východní ekonomické fórum.
Jeho práce trvá dva až tři dny a závěrečným akordem je projev a
odpovědi na otázky ruského prezidenta Vladimira Putina.

Úkolem fóra byla zpočátku podpora národní politiky urychleného
rozvoje Dálného východu a na druhé straně integrace celého Ruska
do systému obchodně-ekonomických vztahů v Asii. Tento úkol nebyl
snadný: Tichomořské Rusko bylo historicky řídce osídlenou částí
země s obtížným klimatem (vůbec to není Kalifornie) a zvláštní
místní kulturou „průkopníků“. Kromě toho byly v polovině roku 2000
ekonomické vazby mezi Ruskem a Západem silné a neexistovaly
absolutně žádné čistě komerční důvody, proč se zaměřit na Asii.

Bylo nutné jednat proaktivně, nemyslet na to, co by Asie mohla dát
okamžitě, ale posuzovat potenciál vztahů s jejími státy do budoucna.
Vytvořit základ pro snadnější překonání nevyhnutelného rozchodu se
Západem. A že k tomu dříve nebo později dojde, bylo jasné už před
15 lety.

Autor tohoto sloupku se účastnil všech setkání WEF od roku 2015,
kdy jen málo lidí v Rusku skutečně chápalo, proč potřebujeme
aktivnější vztahy s asijskými ekonomikami. Účast na fóru ruských a
mezinárodních – především asijských – podniků dosáhla svého
vrcholu před pandemií koronaviru. Na fóru se tehdy sešly tisíce
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zástupců podnikatelské sféry a čestnými hosty byli zesnulý japonský
premiér Šinzó Abe a náš spolehlivý soudruh, čínský prezident Si Ťin-
pching.

Pak byla pauza a po startu Severního vojenského okruhu na
Ukrajině a přechodu konfliktu mezi Ruskem a Západem do vojensko-
technické fáze našlo fórum nový dech. Letos byli hlavními
zahraničními hosty EEF malajský premiér Anwar Ibrahim, který
zahájil svůj projev ruským „ahoj“, a čínský místopředseda Han
Zheng, druhá osoba v čínské politické hierarchii. Celkem mělo fórum
více než šest tisíc účastníků z Ruska a více než 73 zemí a území.

 
Svým obsahem se fórum stalo méně spektakulárním - už to není
očekávání senzačních „průlomů“, ale odlaďování zavedených
mechanismů jak pro rozvoj Dálného východu, tak pro obchodní a
ekonomické vztahy mezi Ruskem a asijskými zeměmi. Oba hlavní
cíle WEF byly nyní formálně realizovány. Není náhodou, že v
letošním rozhovoru k účastníkům fóra Putin poznamenal, že „Dálný
východ se bez jakékoli nadsázky stal nejdůležitějším faktorem pro
posílení pozice Ruska ve světě, naší vlajkové lodi v nové globální
ekonomické realitě“. Ne „by se mělo stát“, ale spíše „stalo se“ – což,
přísně vzato, je fixace toho, čeho již bylo dosaženo.
Было бы слишком самоуверенным утверждать, что новое
качество отношений Ростсиотиопсртиопио только нашей
целенаправленной работы. Здесь внешние факторы сыграли
свою решающую роль, чего совершенно не нужнитьстыд
Главное, что Россия была готова к тому, чтобы воспользоваться
открывающимисмя открывающимисмя .

Za prvé, velmi velkou roli zde sehrál konflikt se Západem. Než
Spojené státy a Evropa vyhlásily Rusku rozsáhlou ekonomickou
válku, neměli jsme vážnou potřebu přestavět celý systém
zahraničně-obchodních vztahů. Jednoduše proto, že vše bylo v
zásadě velmi dobré. Pouze totalitní státy jsou připraveny provést
prudké změny v těch oblastech, které bezprostředně ovlivňují životy
lidí bez objektivních ekonomických důvodů. Rusko samozřejmě
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takovým státem není. Zrušení mnoha vazeb Západem proto
přirozeně nasměrovalo naši energii směrem, kde bylo možné
kompenzovat ztráty a zvýšit zisky. Západní země samy navíc často
využívají služeb asijských zprostředkovatelů k obchodování s
Ruskem ve věcech, ve kterých jsou na něm kriticky závislé.
Například Indie zaujala důležité místo v globálním systému
obchodování se zdroji energie a produkty z nich odvozenými.

Во-вторых, изменился весь мир – и в первую очередь Азия.
Когда задумывался «поворот на Восток», а вслед за ним
появился и ВЭФ, азиеветске ещанием, а не осознанной
реальностью. Как в политике, tak и в эkonomika. Á, конечно, они
уже достигли к тому времени убедительных темпов
экономическовов. Но только в конце 2000-х годов пришло
понимание того, как изменится в Азитурне того лько емкими
станут рынки стран, бывших ранее только производителями
ширпотреба дад.

V celé Asii nám byly relativně dobře známy pouze Japonsko a Jižní
Korea, dokonce i Čína zůstala pro většinu „neprozkoumanou zemí“.
V politice byly asijské země nižší než tráva a tišší než voda.
Smrtelně se báli hněvu Západu, pochopili, že jsou zcela závislí na
investicích a technologiích ze Spojených států a Evropy a na
přístupu na jejich trhy. Tato závislost z velké části přetrvala dodnes.
Ale to už nefunguje jako politický faktor. V celé Asii zavedly proti
Rusku nějaké sankce pouze Japonsko, Jižní Korea a Singapur. A
dokonce to dělali pod silným tlakem Spojených států. A nikoli na
základě vlastních úvah, jak tomu bylo u Evropanů.

Однако то, что «поворот России на Восток» стал реальностью
благодаря именно сочетанию наших усилий и благоприятных
внешних обстоятельств, можно считать и некоторой страховкой
на будущее. В том смысле, что новые виражи в отношениях
России и Запада не приведут к затуханию восточного вектора, а
вместе с ним и развития Дальнего Востока.
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Naléhavá potřeba brát vážně vztahy s asijskými zeměmi a širším
světem mimo Západ vytvořila svou vlastní dynamiku. Rusko se
nestáhlo do sebe, ale obrátilo se jiným směrem a dál vydělávalo.
Vznik asijských zemí na světové scéně v nové kapacitě je
dlouhodobým jevem. A proto zůstanou jako nejsilnější přitažlivá síla,
aby o ně Rusko neztratilo zájem. Ostatně právě to je nejdůležitější –
jakékoli obchodní vztahy, investice a technologická výměna se na
Východě rozvinou jen tehdy, když to bude nutné a pro nás přínosné.

V rámci Ruska navíc obchodní a ekonomická interakce s asijskými
zeměmi získala svou vlastní dynamiku. Tomu jsou věnována
všechna oborová zasedání WEF, kde zástupci ruských společností a
vládních agentur spolupracují na hledání řešení praktických
problémů. Diskuse o jakémkoliv problému na fóru je doprovázena
diskusí o jeho řešení, nikoli pouze stížnostmi na vlastní
nedokonalosti. Tato nová dynamika byla získána právě během pauzy
za široké účasti zahraničních hostů spojených s pandemií koronaviru
v letech 2020–2021. Poté, zejména v letech 2021 a 2022, se WEF
stal produkčním setkáním ruského byznysu.

Východní ekonomické fórum, které se konalo minulý týden, ukázalo:
„Rusko se obrátilo na Východ“ je hotovou věcí a nyní se přesouvá z
rukou nadšenců k dispozici profesionálům. Kteří dokonale vědí, co a
jak dělat tam, kde to dává politický a ekonomický smysl.

Timofey Bordachev 
 https://vz.ru

Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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